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Otevřený dopis odborů premiérovi k návrhu ozdravného balíčku veřejných financí
Vážený pane premiére,
vzhledem k tomu, že v rámci připo-

mínkového řízení k návrhu vládního 
ozdravného balíčku veřejných financí, 
ani při přímém jednání vlády se zástup-
ci odborových svazů ČMKOS a ASO 
nedošlo k žádnému posunu ve věci 
našich připomínek k vládnímu návrhu, 
obracíme se na Vás tímto otevřeným 
dopisem.

Shora uvedené odborové centrály 
působící na české železnici vnímají 
nutnost snižování deficitu státního roz-
počtu a potřebu činit k tomuto účelu 
ze strany vlády účinné kroky. Zásadně 
však nesouhlasíme s několika dílčími 
návrhy tohoto balíčku, které budou mít 
velmi pravděpodobně jen minimální 
pozitivní dopad do státního rozpočtu, 
ale zato zejména v podmínkách největ-
ších státních železničních podniků vel-
mi nepříjemný dopad na zaměstnance, 
jejichž oprávněné zájmy jsme pověřeni 
hájit.

Zásadně nesouhlasíme s návrhem 
zdanění zaměstnaneckých benefitů 
 z FKSP a sociálního fondu, stejně jako 
s návrhem na snížení objemu jejich 
tvorby ze 2 % na 1 % a současně ještě 
s určením poloviny z tohoto sníženého 
objemu na příspěvek na produkty spo-
ření na stáří zaměstnanců. Objem pou-
žitelných prostředků FKSP a sociálního 
fondu na všechny ostatní účely by se 
tak oproti současnému stavu prakticky 
zmenšil na pouhou čtvrtinu.

Je z našeho pohledu až zarážející,  
s jakou zatvrzelostí vláda prosazuje 
tyto úpravy, přestože v rámci jednání 
tripartity i v rámci připomínkového ří-
zení zástupci obou sociálních partnerů, 
tj. zaměstnavatelů i odborů, s praktic-
ky shodnými a dlouholetou zkušeností 

podloženými argumenty zdůvodnili 
škodlivost a nevhodnost těchto navr-
hovaných opatření, které s minimál-
ním efektem pro státní rozpočet velmi 
negativně zasáhnou do řadu let v rámci 
kolektivního vyjednávání budovaného 
nastavení benefitů u dotčených zaměst-
navatelů. Příspěvky z FKSP a sociál-
ních fondů zaměstnavatelů na rekreace, 
dětské tábory, teambuildingové, spor-
tovní a kulturní aktivity významně na-
pomáhají k udržování dobrých mezilid-
ských vztahů a soudržnosti ve firmách. 
Kromě toho zejména pro zaměstnance 
s nižšími příjmy a pro mladé rodiny  
s dětmi jsou tyto příspěvky často jedi-
nou možností, jak v dnešní době vy-
soké inflace a reálného poklesu mezd, 
vůbec nějakou rodinnou rekreaci, tábor 
či sportovní kroužek pořídit, nehledě na 
možnost využití např. i na nákup léků. 
V případě rodin zasažených exekucemi 
či osobními bankroty to samozřejmě 
platí dvojnásob. Zástupci zaměstna-
vatelských organizací také ve svých 
připomínkách k vládnímu návrhu argu-
mentují, že jen administrativa spojená  
s případným zdaňováním benefitů vel-
mi pravděpodobně poskytovatele od-
radí a povede proto ve většině firem  
k jejich úplnému zrušení.

Důležitým faktorem pro náš zásadní 
protest je také skutečnost, že zaměst-
nanci našich největších železničních 
společností jsou poslední roky vysta-
veni citelnému poklesu svých reálných 
mezd, jelikož prudký nárůst nákladů 
prakticky všech vstupů neumožnuje 
zaměstnavatelům zvyšovat mzdy tem-
pem, které by se alespoň přibližovalo 
růstu inflace. Pokud v této situaci ale-
spoň dlouhodobě zavedené benefity 
zůstávaly zachovány, napomáhalo to 

udržení sociálního smíru i v této nepří-
znivé situaci. Jestliže však nyní vláda 
navrhuje navíc ještě i výraznou redukci 
prostředků na tyto benefity, těžko asi 
bude možné od zaměstnanců očeká-
vat, že budou i nadále další zhoršová-
ní své situace pokojně a s pochopením 
akceptovat.

Jen na doplnění ještě upozorňujeme, 
že na české železnici navíc existuje 
dlouholetá tradice dobře organizova-
ného tzv. železničního sportu, kdy za-
městnanci v řadě populárních spor-
tovních disciplín absolvují regionální 
soutěže s postupem do celostátních 
mistrovství a následně soutěží mezi-
národních. Také náklady těchto aktivit 
jsou z větší části hrazeny právě z FKSP 
Správy železnic a sociálního fondu ČD. 
Pokud se týká mezinárodních soutěží, 
jsou čeští železničáři členy meziná-
rodní organizace pro sportovní aktivi-
ty železničářů USIC (Union Sportive 
Internationale des Cheminots), s více 
než 70letou tradicí a v současné době v 
 ČR sídlí také generální sekretariát této 
organizace. Navržená radikální reduk-
ce prostředků FKSP a sociálního fondu 
může velmi reálně přinést také konec 
těchto aktivit a ztrátu dlouhodobě bu-
dované pozice českých železničářů  
v rámci evropského železničního spor-
tu, neboť se dostaneme do trapné role 
nechtěných chudých příbuzných.

Navíc je také sporné, nakolik se při 
zavedení těchto opatření v oblasti be-
nefitů vůbec nějaký pozitivní dopad 
do státního rozpočtu dostaví, neboť 
„uspořené” prostředky FKSP a sociál-
ních fondů budou z větší části chybět 
na straně tržeb sportovních, kultur-
ních a rekreačních zařízení či lékáren,  

a tedy také výnosů DPH a dalších daní 
z těchto druhů podnikání. Navíc lze 
samozřejmě očekávat, že odbory při 
kolektivním vyjednávání budou logic-
ky požadovat, aby prostředky uspořené  
z FKSP a sociálních fondů byly směro-
vány do nárůstu mezd.

Odborové organizace na železnici 
také zásadně nesouhlasí se zrušením 
stávající možnosti odpočtu zaplace-
ných členských příspěvků do max. výše 
3000 Kč od základu daně, což činí ma-
ximální možnou úsporu členům 450 Kč 
ročně. Vládní argumentace o vysoce se-
lektivní a neobhajitelné daňové výjim-
ce je velmi nevěrohodná a zavádějící, 
jelikož například příspěvek poplatníka 
na činnost politických stran a politic-
kých hnutí, nebo na účely náboženské 
pro registrované církve a náboženské 
společnosti je možné odečíst od zákla-
du daně až do výše 15% základu daně, 
což u zaměstnance s průměrným pří-
jmem 40 tis. Kč hrubé mzdy znamená 
možnost odpočtu od základu daně více 
než 50 tis. Kč a tedy úsporu přes 7,5 
tis. Kč, přičemž tyto výjimky kupodivu 
vládě nevadí. Jako mnohem pravděpo-
dobnější se nám tedy jeví, že za vlád-
ním návrhem na zrušení možnosti da-
ňového odpočtu odborových členských 
příspěvků bude ve skutečnosti více 
než cokoliv jiného spíše jen negativní 
vztah některých politiků vládní koalice 
k odborům.

Vážený pane premiére,
Odborové centrály na železnici sa-

mozřejmě vnímají nutnost zastavení 
nebo alespoň zpomalení zadlužování 
státu. Proto se také nestavíme proti vět-
šině ve vládním konsolidačním balíčku 
navrženým opatřením. Rozhodně však 
nesouhlasíme s výše zmíněnými návrhy 

změn v oblasti FKSP a sociálních fon-
dů, neboť jejich přínos pro státní roz-
počet je pochybný, zato škodlivý dopad 
na zaměstnance na železnici značný. 
Pokud jde o zdanění členských příspěv-
ky odborů, zde o nějakém rozpočto-
vém významu už vůbec nelze hovořit 
a tento návrh vnímáme jako obyčejnou 
schválnost, která by neměla mít mezi 
seriózními partnery místo. Znovu by-
chom také chtěli zdůraznit, že v těchto 
záležitostech je naše stanovisko velmi 
podobné stanoviskům zaměstnavatelů, 
reprezentovaných např. Svazem prů-
myslu a dopravy ČR nebo Konfederací 
zaměstnavatelských a podnikatelských 
svazů.

S ohledem na vše výše uvedené se 
na Vás tedy obracíme s žádostí o zo-
hlednění zásadních připomínek obou 
sociálních partnerů vlády, tedy odborů  
i zaměstnavatelů a přehodnocení vlád-
ního návrhu ve výše popsaných bodech, 
respektive ponechání stávající práv-
ní úpravy v oblasti tvorby, zdaňování  
a používání FKSP a sociálních fondů 
a pravidel pro odpočet členských pří-
spěvků odborů od základu daně beze 
změn.

Podepsání zástupci následujících 
odborových centrál: Odborového sdru-
žení železničářů, Federace strojvůdců 
ČR, Svazu Odborářů Služeb a Dopra-
vy, Unie železničních zaměstnanců, 
Federace vlakových čet, Federace voz-
mistrů, Federace železničářů ČR, Ce-
chu strojvůdců ČR, Aliance drážního 
provozu, Oborového sdružení zaměst-
nanců síťových odvětví, Demokratické 
unie odborářů, Odborové organizace 
odpovědných zaměstnanců státu, Pro 
Libertate.

Vybudování nové vysokorychlostní železnice (VRT) je 
i pro Českou republiku nutností, protože kapacita stávající 
konvenční železnice na hlavních koridorech dosáhla svého 
maxima. Nový program VRT přinese vedle rychlého transev-
ropského spojení Berlín-Praha-Vídeň/Bratislava a Pobaltské 
státy-Varšava-Brno-Vídeň/ Bratislava i uvolnění kapacity 
konvenčních tratí pro regionální vlaky a zejména pak pro ná-
kladní dopravu.

Bez soukromých subjektů to nepůjde
Program VRT zahrnuje výstavbu 780 km nových železnič-

ních tratí s maximální rychlostí až 320 km/h podle standardů 
francouzské SNCF. To s sebou ponese samozřejmě obrovské 
finanční náklady. Dle současného plánu se 70 % celkového 
investičního programu VRT v celkové výši 1,2 bilionu Kč 
soustředí do let 2025-2035. Náš stát nebude schopen bez 
spoluúčasti soukromého kapitálu takto ambiciózní plány 
realizovat. 

V současné době Ministerstvo dopravy ČR zvažuje stra-
tegické varianty financování formou PPP projektů, jejichž 

proveditelnost prověřuje na dvou podobných projektech na 
konvenčních tratích.

Důležité plnění termínů
Přednášky a následné diskuse byly rozděleny do třech 

bloků:
• Strategie vysokorychlostní železnice ČR v kontextu 

Evropy
• Modely financování vysokorychlostní železnice  

v Evropě
• Evropská vysokorychlostní železnice realizovaná 

soukromým kapitálem
V jednotlivých blocích jako přednášející vystoupili vedle 

zástupců našich příslušných institucí rovněž i zahraniční od-
borníci s dlouholetými zkušenostmi v problematice výstavby 
vysokorychlostních tratí a jejím financováním.

Snad se podaří naplnit tyto více než ambiciózní plány  
v předpokládaných termínech, aby se naše republika v blízké 
budoucnosti nedostala až na samý okraj zájmu při provozo-
vání mezinárodní dálkové osobní, ale i nákladní dopravy. 

Jaroslav Vondrovic, foto archiv

Vysokorychlostní železnice v Evropě & soukromý kapitál

Rychlé vlaky v Parlamentu
Asociace pro rozvoj infrastruktury ve spolupráci s místopředsedou Hospodářského výboru PS PČR Martinem Kolovrat-
níkem uspořádala 9. června 2023 v prostorech Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky mezinárodní fórum 
na téma Vysokorychlostní železnice v Evropě & soukromý kapitál. Akce byla součástí dvoudenní akce Česko-francouz-
ské železniční dny 2023 a zúčastnil se jí také prezident Federace strojvůdců České republiky Jaroslav Vondrovic.

Agentura Moody´s ve svém hodno-
cení zohledňuje také investiční plán 
Českých drah a financování investic  
z externích zdrojů. Ze srovnání s ji-
nými evropskými dopravci jako DB, 
SNCF, SNCB nebo Comboios de Por-
tugal je zjevné, že jejich poměr dluhu  
k EBITDA je mnohdy i významně vyšší 
než v případě Českých drah. Na úrov-
ni základního úvěrového hodnocení 
jsou tak na tom často hůře a k lepší-
mu celkovému ratingu jim pomáhá jen 
nižší míra liberalizace v jejich zemích 
a vyšší úroveň podpory státu. „České 
dráhy oproti tomu fungují na mnohem 

více liberalizovaném trhu s menší mí-
rou státní podpory. Půjčené prostředky 
jsou určeny výhradně na obnovu a mo-
dernizaci vozidlového parku. Finanční 
náklady spojené s nákupem vlaků jsou 
pak zohledněny závazkovými smlouva-
mi s objednateli veřejné dopravy. Zkva-
litnit služby pro cestující nejde vzhle-
dem k historickému investičnímu dluhu 
jinak než investicemi. A i když jsou  
s ohledem na rozsah námi zajišťované 
dopravy velké, můžeme si je dovolit a 
důsledně je plánujeme,“ dodal Michal 
Krapinec. 

(rav)

Mezinárodní ratingová agentura Moody´s sleduje České dráhy průběžně celý 
rok a obvykle na jaře vydává pravidelné hodnocení. „Moody’s má k dispozici 
veškeré informace o našem hospodaření, rizicích i rozvojových plánech firmy. 
Její hodnocení je objektivní a nezávislé. Doufám, že tím končí nesmyslné srov-
návání Českých drah s Českou poštou a strašení, že nás čeká podobný osud. 
Potvrzení úrovně ratingu vnímáme tak, že je náš byznys model zdravý a udr-
žitelný,“ řekl generální ředitel ČD Michal Krapinec. Agentura potvrdila rating 
na úrovni Baa2 se stabilním výhledem, přičemž některé klíčové ukazatele, od 
kterých se úvěrové hodnocení odvíjí, se dokonce meziročně zlepšily.

ČD jsou v investičním pásmu 

Očima Jana Kubeše

Elektrická jednotka 471/971 přijela 5. července do stanice Ústí nad Labem-
-hl.n. jako vlak Os 6912. Na snímku je jedna z nejstarších jednotek 971/471 007 
ještě v původním nátěru.           Foto Jan Kubeš



ZÁJMY STROJVŮDCE
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Společnost CZ LOKO má s moder-
nizací lokomotivy řady 742, přezdívané 
například jako „kocour“ nebo „bangle“, 
již zkušenost. Podobnou proměnu děla-
la totiž i pro jiné dopravce. Hnací vozi-
dla řady 742 se vyráběla v letech 1977 
až 1986 a po modernizaci z nich budou 
prakticky nová vozidla.

Původní podvozky a rám
„Během modernizace dochází k vy-

užití původních podvozků a hlavního 
rámu vozidla včetně provedení jejich 
úprav souvisejících s modernizací. 
Vozidlo je vybaveno novou kabinou, 
novým hnacím soustrojím a také nový-
mi rozvody pneumatické a elektrické 
výzbroje. Pomocné pohony jsou také 
elektrické. Oproti původní lokomotivě 
bude mít ta modernizovaná nižší kapo-
ty, které tak umožní lepší rozhledové 
poměry ze stanoviště strojvedoucího,“ 
říká Michal Kraus, místopředseda před-
stavenstva a náměstek generálního ře-
ditele ČD pro servis.

Podle náměstka generálního ředitele 
ČD pro osobní dopravu Jiřího Ješety 
je komplexní modernizace lokomotiv 
řady 742 na EffiShunter 1000M také 

součástí naší Strategie 2030, v rámci 
které dojde k obnově významné části 
vozidlového parku. Lokomotivy jsou 
určeny pro výkon na nezávislé trakci 
na koridorech vybavených evropským 
zabezpečovačem ETCS a pod jeho vý-
hradním dohledem bude zajištěn pro-
voz na vybrané železniční síti od ledna 
2025.

Zrychlení a zlevnění
„Cílem projektu je nejen zásadní 

zvýšení efektivity provozu, komfortu 
a bezpečnosti obsluhy, prodloužení ži-
votnosti lokomotiv řady 742, ale také 
zásadní zrychlení a zlevnění budoucí 
údržby těchto vozidel. Lokomotivy 
původní výroby ČKD jsou nyní hlav-
ně v oblasti údržby extrémně drahé  
a navíc dochází k zásadnímu nedostat-
ku náhradních dílů. Projekt komplexní 
modernizace řady 742, kdy kromě části 
původních podvozků a hlavního rámu 
jde prakticky o nové vozidlo, si kro-
mě splnění definovaných technických 
a kvalitativních parametrů klade za cíl 
zrychlení a tím zlevnění budoucí perio-
dické údržby. Jsme velice rádi, že spe-
ciálně národní dopravce České dráhy se 

tímto moderním trendem údržby fleetu 
vydává,“ říká Josef Gulyás, generální 
ředitel CZ LOKO.

Dokončí letos
Původní plán počítal s dokončením 

modernizace všech 14 lokomotiv do 
roku 2024. Společnosti CZ LOKO se 
podařilo celou sérii modernizace urych-
lit a celá zakázka by měla být hotova 
ještě v letošním roce. První modernizo-
vané vozidlo již bylo Českým drahám 
předáno, v těchto dnech proběhne pře-
dání druhého a následně bude probíhat 
přejímka všech dalších modernizova-
ných vozidel. Pokud vše půjde podle 
plánu, poslední modernizovaná loko-
motiva řady 742 by měla být předána  
v prosinci tohoto roku.

Vozidlo po modernizaci splňuje 
všechny závazné normy EN, ČSN, 
TNŽ, technické specifikace interope-
rability TSI a ustanovení příslušných 
vyhlášek UIC nutných pro uvedení 
drážních vozidel do provozu v České 
republice a na Slovensku. Modernizo-
vané lokomotivy jsou také vybaveny 
online monitoringem a diagnostikou 
a novou generací trakční a pomocné 

výzbroje. Původní podvozek i rám 
prochází také hlavní opravou a mnoha 
úpravami. Výkon spalovacího motoru 
1000 kWh umožňuje maximální rych-
lost 100 km/h.

Dosazení mobilní části ETCS
V rámci koncepce obnovy je řada 

742 společně s řadou 750.7 výhledově 
určena pro zajištění traťových výkonů 

na tratích vybavených ETCS. Budou 
využívány např. pro zajištění vozby 
při napěťových výlukách, pro zajištění 
přepravy nehodových prostředků (ne-
hodový vlak) a v neposlední řadě pro 
provozní dispozice a přepravy doprav-
ce, případně další požadované výkony 
v nezávislé trakci.

Text a foto Emanuel Vittek

Modernizace lokomotiv řady 742 od CZ LOKO pokračuje
Téměř nové mašiny

Společnost CZ LOKO, která získala zakázku na kompletní modernizaci čtrnácti lokomotiv řady 742 na EffiShunter 
1000M, předala na začátku prázdnin první modernizované hnací vozidlo Českým drahám. Další budou následovat  
v průběhu letošního roku. Vybaveny jsou například i evropským zabezpečovačem ETCS.

Asi je nutné si říct, že ETCS bylo pů-
vodně určeno na vysokorychlostní tratě 
(VRT) a na hlavní evropské železniční 
magistrály - koridory. Implementač-
ní plány České republiky na zavádění 
ETCS byly nad rámec finančních, do-
davatelských, montážních a provozních 
možností. Vytýčené cíle, s tím „ať to 
stojí, co to stojí“ jsou v současnosti ne-
obhajitelné. Cena ETCS na hnací vozi-
dla se pohybuje okolo 12 mil. Kč, s tím, 
že na každou řadu hnacích vozidel je 
třeba samostatný projekt a samozřejmě 
také zkušební proces. 

Není to tak jednoduché
Kompatibilita mezi ETCS hnacího 

vozidla (OBU), traťovou částí a radio-
blokovou centrálou (RBC) je základem 
provozní spolehlivosti, bezpečnosti  
a propustnosti tratí. Zkušenosti z naší 

první tratí Olomouc - Uničov, kde je 
již jízda vlaků pod přímým dohledem 
ETCS, ukazují, že to není tak jednodu-
ché, jak se to z vyšších míst presento-
valo. Ale na to řada odborníků, kteří 
mají dlouholeté provozní zkušenosti, 
upozorňovala. 

Pro lokální tratě byl vyvinut Radio-
blok, který je vlastně zjednodušenou 
verzí ETCS, ale s tím, že vybavení 
lokomotivy je finančně méně náročné  
a pohybuje se do 2 mil. Kč. Ověřovací 
provoz proběhl úspěšně na trati Číče-
nice – Volary a pro tento vlakový za-
bezpečovací systém byl také zpracován 
předpis. A i přesto, další nasazování 
Radiobloku byla zastaveno s tím, že 
to není kompatibilní s ETCS. Přitom 
vlaky z lokálek nejezdí na hlavní tratě 
a obráceně. 

Nová funkcionalita
Elektronická stavědla byla u nás do-

plněna novou funkcionalitou a to „Vý-
strahou při nedovoleném projetí návěs-
tidla v poloze Stůj“ označována je jako 
VNPN. Pokud k nedovolenému projetí 
dojde, tak na obrazovce výpravčího 
nebo dispečera je zobrazeno oznámení, 
je aktivován zvukový signál a vlak je 
zastaven. Dnes mohou vlaky, které ne-
mají vlakový zabezpečovač jezdit rych-
lostí maximálně 100 km/h. Určitě by 
bylo vhodné vyhodnotit možnost jízdy 
vlaku 120 km/h v případě, že na trati 
je radiový systém GSM-R s generálním 
STOP a funkcionalita VNPN u elek-
tronických stavědel. Přispělo by to ke 
zvýšení propustnosti tratí bez velkých 
finančních nákladů.

Josef Schrötter, expertní skupina 
pro bezpečnou železnici

Nejen systém ETCS zaručuje bezpečnost na železnici

V současnosti neobhajitelné
Hospodářské problémy, které nás doslova obklopují na každém kroku, signalizují, že nebude dostatek finančních pro-
středků mimo jiné i na dopravní železniční stavby. Bude nutné přehodnotit vytyčené cíle, ke kterým například patřilo 
vybavení prakticky všech našich tratí Evropským vlakovým zabezpečovačem (ETCS). 

České dráhy budou od prosince letoš-
ního roku dalších patnáct let zajišťovat 
provoz spěšných vlaků na lince Plzeň 
– Karlovy Vary. Cena za vlakokilometr 
je 137,27 Kč a roční rozsah kontrak-
tu je skoro 824 tisíc kilometrů. Výběr 

schválili radní Plzeňského a Karlovar-
ského kraje. Provoz na lince bude zajiš-
ťován čtyřmi jednotkami RegioPanter. 
Od prosince roku 2026 provoz na trati 
posílí další dvě nové jednotky. 

(luk)

Další dva Vectrony jsou doma

ČD převzaly v úterý 11. července 
další dvě elektrické vícesystémové 
lokomotivy Siemens Vectron od lea-
singové společnosti RSL. Jedná se  
o lokomotivy 193.568 a 193.569. Stro-
je byly krátce po převzetí uvedeny do 
provozu na plánovaných výkonech.  
V letošním roce se jedná  o třetí a čtvrtý 
stoj ze 12 lokomotiv, které společnost 
RSL poskytne ČD v roce 2023. Do kon-
ce roku 2024 pronajme RSL národnímu 
dopravci celkem 50 lokomotiv. Dalších 
50 strojů si objednaly České dráhy 

přímo u společnosti Siemens Mobility.  
České dráhy využívají lokomotivy 

Siemens Vectron k dopravě mezistát-
ních i vnitrostátních vlaků. V součas-
nosti je nasazují např. na vlaky Berliner 
do Berlína a Hamburku, na spoje Me-
tropolitan do Budapešti nebo Valaš-
ských expres do Púchova a také na spo-
jení do polské Varšavy a Terespolu. Ve 
vnitrostátní dopravě jezdí např. v čele 
vlaků Západní expres, Krušnohor nebo 
Slovácký expres.

Text a foto (peš)

Kdo přestaví Masaryčku? 

„Už teď plní Masarykovo nádraží 
podstatnou roli v pražské příměstské 
dopravě, denně jej využijí desítky tisíc 
cestujících. Jeho přestavba je součástí 
modernizace trati do Kladna s odboč-
kou na Letiště Václava Havla. Díky 
tomuto spojení důležitost nádraží ještě 
významně vzroste,“ uvedl generální 
ředitel Správy železnic Jiří Svoboda. 
V plném proudu jsou už práce mezi 
stanicí Praha-Bubny a budoucí novou 
zastávkou Praha-Výstaviště a v úseku  
z Kladna do Kladna-Ostrovce.

Ze sedmi na devět
Modernizace rozšíří počet kolejí 

ze sedmi na devět, přibude také jedno 
nové nástupiště. Ta stávající projdou 
rekonstrukcí. 

K urbanistickému začlenění pro-
storu nádraží do okolní zástavby při-
spěje platforma nad celým kolejištěm. 
Umožní nejen komunikační propojení 
Florence s Hybernskou ulicí a Masary-
kova s hlavním nádražím, ale nabídne  
i nový vestibul pro čekající cestující. 

Z ní se dostanou eskalátory, schodišti 
a výtahy rovnou na jednotlivá nástu-
piště. Část platformy se osadí zelení  
a vznikne tak klidová zóna přímo v cen-
tru metropole.

Čtyři miliardy
Všech šest nástupišť ve stanici bude 

mít bezbariérový přístup, jejich nová 
výška zajistí pohodlný nástup do vlaků. 
Rekonstrukcí projde kolejiště, veškeré 
technologie, trakční vedení a napájení. 
Stavba bude probíhat za provozu, vyžá-
dá si pouze dílčí omezení odpovídající 
jednotlivým etapám realizace projektu.

Realizace stavby Modernizace a do-
stavba ŽST Praha Masarykovo nádraží 
je schválena ke spolufinancování Ev-
ropskou unií z Nástroje pro propojení 
Evropy (CEF). Celkové investiční ná-
klady dosahují téměř čtyř miliard ko-
run.                        Text a foto SŽ

Plzeň – Karlovy Vary pro ČD

Modernizace Masarykova nádraží může zanedlouho začít. Správa železnic vyhlásila výběrové řízení na zhotovitele, kte-
rý v nejstarší pražské stanici skloubí historii se současnou architekturou a zásadně zvýší komfort pro cestující i vlaky. 
Nejvýraznějším urbanistickým prvkem bude platforma nad kolejištěm. Chodcům propojí Florenc s hlavním nádražím, 
zároveň pohodlně a bezbariérově zpřístupní jednotlivá nástupiště. Stavební práce začnou na přelomu roku, jejich do-
končení je plánováno na první polovinu roku 2027.

Pod záštitou Ministerstva dopravy 
podepsaly Správa železnic, České drá-
hy a Drážní úřad memorandum o dlou-
hodobé spolupráci s cílem řešit neubý-
vající počty úrazů na železnici. Zároveň 
tak jejich představitelé symbolicky za-
hájili preventivní bezpečnostní kam-
paň, která přiblíží rizika nepozorného 
chování v blízkosti železnice. První 
část startuje na sociálních sítích, v létě 
se zaměří především na nebezpečné 

chování mladé generace na železnici.
Za minulý rok se na železnici stalo 

celkem 453 nehod s následky na zdraví 
osob a 238 lidí těmto zraněním podleh-
lo. Z dostupných údajů přitom vyplývá, 
že mezi příčinami střetu s vlakem do-
minuje nerespektování pravidel ze stra-
ny chodců a řidičů. Statistiky rovněž 
ukazují, že počet úrazů osob ve věku do 
26 let je nejvyšší za posledních 5 let.

(sž)

Spolupráce na preventivní kampani

České dráhy zavádějí další novinky v 
on-line odbavení pomocí e-shopu nebo 
aplikace Můj vlak. Cestující nově mo-
hou jednoduše přejít z plastové In Kar-
ty na virtuální a zakoupit si díky tomu 
slevové aplikace IN 25 a IN 50 za zvý-
hodněnou cenu. V aplikaci a na webu 
zákazníci nově uvidí i řazení osobních 
a spěšných vlaků, jízdenku lze uložit  
i do virtuální peněženky Apple Wallet 
a v 1. třídě vlaků SC Pendolino si lze 
objednat občerstvení současně s náku-
pem jízdenky.

S cílem dalšího rozvoje digitaliza-
ce České dráhy nově nabízejí svým 

zákazníkům možnost snadného přecho-
du z plastových zákaznických karet na 
virtuální In Kartu. Přechod z plastové 
In Karty na virtuální je jednoduchý 
a cestující si následně mohou pořídit 
slevové aplikace IN 25 nebo IN 50 za 
zvýhodněnou cenu. Při přechodu stačí 
potvrdit osobní údaje z původní karty  
a převedou se také všechny aktuálně 
platné slevové aplikace a jízdenky. Vir-
tuální karta má na rozdíl od té plastové 
neomezenou dobu platnosti. Cestující 
vidí všechny aplikace nahrané na virtu-
ální In Kartě prostřednictvím aplikace 
Můj vlak.            (luk)

On-line odbavení - další služby
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V minulém zamyšlení nad Studií 
šetření reálných pracovních podmínek  
a pracovního prostředí jako indikátoru 
poškození zdraví a časového zkráce-
ní profesní schopnosti u specifických 
profesí v ČR za rok 2009, která je za-
měřená na profesi strojvůdce, jsme se 
věnovali pracovnímu prostředí přímo 
na stanovišti hnacího vozidla. V násle-
dujících řádcích se zaměříme na další, 
možná ne tolik zjevné faktory naší prá-
ce právě na stanovišti strojvůdce.

Hluk
Okamžité maximální hladiny hluku 

na některých lokomotivách dosahovaly 
vysokých hodnot. U elektrické trakce 
byly zdrojem hluku v kabině především 
pulzní měniče, kompenzační tlumivky 
a ventilátory chlazení. Hladina hluku 
byla v některých případech natolik vy-
soká, že nastal problém při komunikaci 
osob.

Dalším zdrojem nepříjemného hlu-
ku bylo otevřené okno kabiny, které 
pracovníci otevírali při např. vysokých 
teplotách uvnitř kabiny nebo kvůli po-
třebě výměny vzduchu. Hluk pronikal 
z motorové části lokomotivy, vznikal 
při zapnutí ventilátorů a násobil se při 
otevření okénka.

V některých případech zvyšovaly 
hladinu hluku i závady, či nedostatky 
na zařízení kabiny, např. některé sedač-
ky silně „kovově“ skřípaly při každém 
rázu lokomotivy. (sic!)

Nutno říct, že na tomto poli se  
v posledních letech událo mnoho věcí 
pro dobro naší profese. Pryč jsou doby 
motorových vozů řady 830, či 831 (pro 
pamětníky M 262.0,1), kde strojvůdce 
vedl vlak v kabině, která byla zároveň 
i strojovnou. Také jsem měl možnost 
na těchto vozech sloužit nějaký čas své 
směny. Nedám na ně dopustit, protože 
se mi na nich jezdilo velice dobře. Ale 
přece jen ten „randál“ byl, na některých 
kusech této řady, občas k zbláznění.

Dobrý decibel
Nové soupravy nezávislé trakce, 

ať už mluvíme o „pavoucích (841)“, 
„žralocích (844)“, i jiných moderních 
soupravách, nám, co se týká hluku, 

zajišťují relativně klidné pracovní pod-
mínky. Úroveň hluku na stanovištích je 
na velmi dobře snesitelné úrovni. I po-
starší motorové vozy či jednotky, jako 
například řada 843 či rekonstruované 
814, zajišťují rozhodně nižší úroveň 
hlukové zátěže než například kdysi vel-
mi rozšířené motorové vozy řady 850 
a 851, když jste jeli se strojovnou za 
zády.

Ruku v ruce to přináší samozřejmě 
větší klid pro komunikaci s dispečery 
na pracovišti CDP, nebo s výpravčím. 
Komunikace je naprostý základ a když 
nemusíme několikrát opakovat náš do-
taz, protože díky hluku nerozumíme 
odpovědi, je to jedině dobře. Jakékoli 
přeslechnutí, jakýkoli náš dojem, že 
(ne)rozumíme dobře, je základ možné-
ho problému s následky, které mohou 
být naprosto fatální.

Mnoha kolegům nostalgicky ukáp-
ne slza dojetí, když uvidí na kolejích 
projet lokomotivu řady 749 v barvách 
některého ze soukromých dopravců. 
Pomalu ale jistě nadchází čas jejich od-
chodu ze služby, stejně tak i původních 
„brejlovců“. Rekonstrukce této řady 
a osazení moderním motorem Cater-
pillar, si mnoho našich kolegů pochva-
luje (750.7 a 753.7). Jak pro pohodlné 
ovládání, tak i pro podstatně sníženou 
hlukovou zátěž, ve srovnání s řadou, ze 
které tato modernizace vychází. Každý 
decibel, jehož se nám podaří při vedení 
vlaku zbavit, je opravdu dobrý decibel. 
O tom se nemusíme jistě přít.

U elektrických lokomotiv je úroveň 
zatížení hlukem samozřejmě daleko 
menší než na hnacích vozidlech nezá-
vislé trakce. Ovšem hluk tyristoru na 
řadách 163, či 362/ 363 není každému 
příjemný. Někteří z kolegů strojvůd-
ců potvrdí, že zvláště v noci takový 
monotónní zvuk na nás dokáže půso-
bit jak pískání píšťalky na kobru. Leč 
všeobecně je elektrická trakce vnímána  
z hlediska hlukové zátěže jako daleko 
příznivější.

Mimo zorné pole
V předchozích řádcích jsem okra-

jově zmínil dorozumění přes vysílač-
ku. I na tomto poli je díky novým, či 

rekonstruovaným hnacím vozidlům, 
udělaný značný kus práce pro bezpeč-
nější vedení vlaku.

Ovšem ne vždy je vysílačka umístě-
ná podle našich představ. Mnozí z nás, 
kteří pravidelně sedlají starší stroje řad 
122, 123, 130, o tom víte své. Na těch-
to lokomotivách je vysílačka umístěná 
mimo zorné pole strojvedoucího. Pra-
vidlo „nespouštěj oči z trati“ je v této 
situaci naprosto nerealizovatelné. Stej-
ně tak i na starších hnacích vozidlech 
nezávislé trakce, protože při jejich 
konstrukci slovo vysílačka bylo jen 
nedůležitým termínem, nebo termínem 
naprosto neznámým. Při její obsluze se 
proto musíme natočit úplně mimo zor-
né pole. Díky tomu na chvíli ztrácíme 
kontrolu prostoru před sebou. Zvláš-
tě na řadě 742 je tato situace kritická.  
Z této lokomotivy je už ze své podsta-
ty výhled výrazně omezený. Když to 
spojíme s možným oslněním displeje 
radiostanice, potom se nebezpečně pro-
dlužuje čas, kdy se nevěnujeme vedení 
vlaku, ale zápasu s vysílačkou. Pro naši 
práci je opravdu prospěšné, že v no-
vých lokomotivách je vysílačka v zor-
ném poli a máme tak neustálý o tom, co 
se právě děje na trati před námi.

Hygiena na stanovišti
U tohoto tématu si dovolím citovat 

uvedenou zprávu doslova. Nebudu při-
pojovat žádný komentář, ani postřehy. 
Vážený čtenář sám rozhodne, jestli 
bude věřit tomu, že tato citace pochází 
z roku 2009, nebo z roku letošního.

Z šetření na vybraných lokomoti-
vách vyplynulo, že hygienické zaříze-
ní, tedy WC s umyvadlem a tekoucí 
vodou mohli strojvedoucí využívat jen 
na těch vlacích, kde byl nainstalován 
vakuovaný systém WC, a to pouze po 
bezpečném zastavení a opuštění řídicí-
ho stanoviště. Takto však byly vybave-
ny nové vlakové soupravy. Na většině 
lokomotiv hygienická zařízení nejsou, 
takže není možné zajistit základní fyzi-
ologické potřeby pracovníků zcela po-
dle jejich potřeb. Tato skutečnost byla 
sice formálně ošetřena tím, že v harmo-
nogramu jízdy bylo počítáno s krátkou 
přestávkou v cílové stanici nebo i v ně-
které mezistanici. Tato přestávka však 
často nebyla využívána kvůli zpoždění 

vlaku a čas na hygienu a občerstvení se 
buď velmi zkrátil nebo přímo odpadl, 
a to i přes to, že jízda trvala i několik 
hodin. Situaci řešili pracovníci mnohdy 
tak, že raději příliš nepili a jedli jen ur-
čité potraviny.

Strojvedoucí si opravovali některé 
závady, které se vyskytly během jízdy, 
sami. Vzhledem k absenci hygienické-
ho zařízení, příp. stávající zařízení bylo 
ve špatném stavu, neměli strojvedoucí 
možnost se umýt, ačkoli v převážné 
většině došlo ke znečištění. (sic!)

Klimatizace
V letech, kdy zmíněná zpráva vzni-

kala, již byly na některých hnacích 
vozidlech instalované ochlazovací jed-
notky. Zpráva ale konstatuje jejich ne-
vhodné umístění, kdy studený vzduch  
z klimatizace proudí přímo na hlavu 
strojvedoucího. Dále zmiňuje, že na 
motorových vozech řady 809 a 810, 
které v roce vzniku zprávy jezdily snad 
všude, klimatizace chybí úplně. Místo 
toho je stanoviště osazené ventiláto-
rem, který ovšem fouká jen na hlavu. 
To zmiňuji jen zdánlivě okrajově, pro-
tože těchto motorových vozů díky zá-
sadní modernizaci této řady v původ-
ním provedení od té doby výrazně uby-
lo,. Přesto jich v pravidelném provozu 
můžeme stále vidět dost na to, abychom 
se i u těchto kusů snažili o zlepšení pra-
covních podmínek pro strojvedoucí.

Dlouho se tlačilo na to, aby se hnací 
vozidla s nainstalovanou, ale nefungu-
jící klimatizací odstavovaly a nepřebí-
raly na výkon. I nefunkční klimatizace 

je důvod k nepřevzetí. Ale znáte to 
sami. Strojmistr vám řekne, že nic jiné-
ho nemá a že by museli vlak zrušit a tak 
podobně. No a vy to vezmete, ale trpíte 
jak zvíře, protože za proskleným čel-
ním oknem není před sluncem úniku.

V této souvislosti chci vzpomenout 
na články bývalého předsedy redakční 
rady tohoto časopisu Iva Vlachynské-
ho. Několikrát se věnoval i této proble-
matice. Zvláště fotografie teploměrů, 
které umístil na stanoviště strojvedou-
cího, jež měla klimatizaci v poruše,  
a přesto byla v letních měsících v pravi-
delném provozu, hovořily jasně. Teplo-
ty atakující šedesátistupňové hodnoty, 
způsobují vyčerpání, dehydrataci. Or-
ganizmus se rychle dostane do stavu, 
kdy je kolaps neodvratný.

Otevřených oken ubylo
Výrazná modernizace vozového 

parku drážních dopravců v posledních 
letech přinesla samozřejmě výrazné 
zvýšení komfortu, co se týče teplot, 
za jakých strojvedoucí pracuje. Tento 
fakt je jistě potěšující. Mnoho služebně 
starších kolegů nemůže zapomenout na 
letní směny, strávené při nefunkční kli-
matizaci při otevřených oknech za ja-
kékoli rychlosti. Tlustý ručník na krku  
a obava, abychom se díky průvanu, 
který byl jedinou možností nepadnout 
z vedra, mohli druhý den vůbec otočit. 
Ale je potěšující vidět, že lokomotiv  
s otevřenými okny v letních měsících 
výrazně ubylo.

Evžen Mikolajek, 
snímky - fotoarchiv CD, wiki

Závěrečná zpráva Drážní inspekce o 
výsledcích šetření mimořádné události 
č. j. 6-2220/2021 DI ze dne 9. března 
2022 označila za bezprostřední příčinu 
MU „…Nerespektování návěsti Stůj 
hlavního (odjezdového) návěstidla S1 
výhybny Radonice osobou řídící hnací 
drážní vozidlo vlaku Ex 351…“. Tedy 
viníkem podle ZZ je strojvedoucí Ex 
351. 

Námitkami se nezabývali
Proti argumentům této ZZ DI vznes-

ly námitky odborové organizace FSČR 
a CSČR, zastupující oba zahynuvší ko-
legy při projednávání odškodnění jejich 
smrtelných pracovních úrazů u ředite-
le OŘOD Západ v Plzni dne 26. dub-
na 2022. Zde lze bohužel konstatovat, 
že námitkami odborových organizací 
se v podstatě nikdo vážně nezabýval. 
Byly pak otištěny ve zmíněném č. 13-
14/2022 Zájmů strojvůdce. Následně 
byly v červnu 2022 zaslány s dopro-
vodným dopisem ministru dopravy ČR 
panu Martinu Kupkovi. Ministr ve své 
odpovědi ze dne 9. března 2023 vedle 
obecných formulací odborářům sdělil, 
že podle § 53 b odst. 2 zákona o drá-
hách nesmí do šetření Drážní inspekce 
zasahovat Ministerstvo dopravy ani 
jiné orgány. Z těchto důvodů z pozice 
Ministerstva dopravy nepřísluší, jakko-
liv komentovat konkrétní závěry šetření 
této mimořádné události. V tomto bodě 
se pan ministr hluboce mýlí. Ano, podle 
uvedeného paragrafu nesmí do šetření 

nikdo zasahovat. Ovšem po ukonče-
ní šetření a vydání Závěrečné zprávy  
a jejím umístění na internetových strán-
kách Drážní inspekce se zpráva stává 
věcí veřejnou a svobodně vyjadřovat se 
k ní může každý.

Vina neprokázána
Na základě zmíněné ZZ DI vydal ko-

misař Policie ČR dne 11. dubna 2022 
usnesení, ve kterém odkládá podezření 
ze spáchání přečinu obecného ohrožení 
z nedbalosti podle § 273 trestního zá-
koníku, kterého se měl dopustit stroj-
vedoucí Ex 351, neboť trestní řád trest-
ní stíhání proti zemřelému vylučuje.  
V odůvodnění tohoto usnesení je však 
uvedeno: „… kdy bylo prokázáno, že se 
uvedený strojvedoucí dopustil přečinu 
obecného ohrožení z nedbalosti podle  
§ 273 …“. Tedy opět tvrzení o vině.

Zde musím předeslat, že podezření 
na spáchání přečinu obecného ohrože-
ní ze strany strojvedoucího Ex 351 se 
bezpečně prokázat nepodařilo. Celá 
konstrukce veškerého spisového mate-
riálu, počínaje ZZ DI, vychází z před-
pokladu zavinění, tedy presumpce viny. 
Nehodovým dějem sice byla naplněna 
definice trestného činu (přečinu) obec-
ného ohrožení: Způsobení obecného 
nebezpečí vydáním lidí v nebezpečí 
smrti nebo těžké újmy na zdraví nebo 
cizího majetku v nebezpečí škody vel-
kého rozsahu tím, že zapříčiní požár 
nebo povodeň nebo škodlivý účinek 

výbušnin, plynu, elektřiny nebo jiných 
podobně nebezpečných látek nebo sil 
nebo dopuštění se jiného podobného 
nebezpečného jednání. Ale nic více.

Nebyly zjištěny změny…
Na str. 44 ZZ DI je citováno ze zna-

leckého posudku z oboru zdravotnictví, 
odvětví soudního lékařství mimo jiné: 
„…nebyly zjištěny žádné chorobné 
změny, které by mohly ovlivnit zdra-
votní stav strojvedoucího těsně před 
vznikem MU…“. Ono je totiž všech-
ny ani nebylo možno zjistit. Bylo by 
krajně neetické citovat ze znaleckého 
posudku více, než je uvedeno v ZZ DI. 
Například nebylo možno vyloučit cév-
ní mozkovou příhodu. Autor z vlastní 
zkušenosti ví, jak taková zdravotní in-
dispozice probíhá. Přichází náhle, bez 
varování a činí člověka po určitou dobu 
neschopným jakékoliv činnosti. Při 
jízdě automobilem skončí jízda nára-
zem do stromu nebo pod koly kamionu  
v protisměru. Při vedení vlaku může 
skončit „projetím“ návěstidla s návěs-
tí Stůj. Není-li včas poskytnuta vysoce 
odborná lékařská pomoc, tak taková in-
dispozice končí trvalými následky nebo 
i smrtí…

Dvojnásobek intervalu
Hnací vozidlo řady 223 německého 

dopravce bylo vybaveno německým 
zabezpečovacím zařízením. Mezi in-
tervalem jeho obsluhy je 35 sekund. 
Je to prakticky dvojnásobek intervalu 

obsluhy tlačítka bdělosti u našich vla-
kových zabezpečovačů.  Při rychlosti 
79 km/h ujede vlak vzdálenost 768 met-
rů. Provoz HV s německým zabezpečo-
vačem neměl být na naší infrastruktuře 
vůbec povolen. 

Drážní inspekce v ZZ na str. 46 mj. 
uvádí „…Během vyšetřování příčin  
a okolností vzniku předmětné MU se 
v rámci šetření lidského faktoru vzhle-
dem k následkům MU nepodařilo zjis-
tit, co bylo příčinou nereagování stroj-
vedoucího Ex 351 již na návěst Výstra-
ha vjezdového návěstidla S výhybny 
Radonice…“. Vjezdové návěstidlo  
S výhybny Radonice je vzdáleno 987 m 
od odjezdového návěstidla S1. Zkuše-
ný strojvedoucí, jakým zemřelý kolega 
zcela nesporně byl, nemusel snižovat 
rychlost hned u návěstidla s návěstí 
Výstraha. Vlak Ex 351 měl předepsané 
brzdící procento 121, skutečné brzdící 
procento bylo 190. Všechny brzdy byly 
zapnuty v režimu R + Mg, tedy byl 
zajištěn maximální brzdící účinek. K 
bezpečnému zastavení vlaku z nejvyš-
ší dovolené rychlosti 80 km/h stačila 
tedy dráha podstatně kratší, než je pře-
depsaná zábrzdná vzdálenost činící na 
této trati 700 metrů. Technologie jízdy 
každého strojvedoucího je ovlivněna 
především dobrou znalostí traťových 
poměrů, zkušeností s vozbou typu vla-
ku, který právě vede a samozřejmě také 
povětrnostními a adhezními poměry  
v daném místě a čase. Strojvedoucí Ex 
351 traťové poměry velmi dobře znal, 
s vozbou expresních vlaků na této trati 
měl bohaté zkušenosti. V době vzniku 
MU bylo oblačno, + 15 °C, viditel-
nost nesnížena. Nebylo tedy potřebné 

předpokládat snížený součinitel adheze  
a z toho plynoucí potřebu dřívějšího 
zahájení úkonů k zastavení vlaku před 
návěstí Stůj. Technologii jízdy strojve-
doucího u vjezdového návěstidla S tedy 
nelze nic vytknout.

Bez odpovědi
Nezodpovězenou otázkou v ZZ zů-

stává způsob obsluhy německého za-
bezpečovacího zařízení na lok. řady 
223. V jakých intervalech bylo obslu-
hováno a kdy bylo naposledy obslou-
ženo před vznikem MU. Právě v této 
kritické době mohlo dojít ke zdravotní 
indispozici strojvedoucího. 

Na závěr se ještě vrátím k trestně-
-právním otázkám tohoto smutného 
případu. K základním zásadám našeho 
trestního řízení patří zásada objektivní 
pravdy a hledisko presumpce neviny.  
A také zásada, která má svůj původ již 
v římském právu a to „In dubio pro reo“ 
– v pochybnostech rozhodovat ve pro-
spěch podezřelého, obviněného nebo 
obžalovaného. A pochybností není  
v tomto případě vůbec málo.

V den prvního smutného výročí byl 
v prostoru železniční zastávky Mi-
lavče (poblíž místa neštěstí) odhalen 
pomník, na němž jsou vyryta jména 
obou kolegů, kteří obětovali své životy 
při výkonu strojvůdcovské služby. Na 
jednom z nich ulpěl těžký stín viny za 
tuto tragédii. Po pečlivém prostudování 
všech dostupných materiálů jsem pev-
ně přesvědčen o jeho nevině. Budiž tyto 
řádky hlubokou poklonou před životy  
a prací obou kolegů. Čest jejich 
památce.

Vladimír Selucký

Před patnácti lety se uskutečnil zajímavý výzkum Studie šetření reálných pracovních podmínek a pracovního prostředí 
jako indikátoru poškození zdraví a časového zkrácení profesní schopnosti u specifických profesí v ČR (HR 176/08). Stu-
dii řešil od poloviny roku 2008 Výzkumný ústav bezpečnosti práce a byl zaměřen na profesi strojvedoucího. Ve čtvrté 
části Evžen Mikolajek doplňuje fakta k tématu stanoviště strojvedoucího..

Jsou výsledky studie pracovních podmínek strojvedoucích stále aktuální? (4)

Ještě jednou stanoviště strojvedoucího

Vladimír Selucký se vrací k tragické srážce vlaků Ex 351 a Os 7406, jež se stala ve středu 4. srpna 2021 v 8.06 hod.ve 
výhybně Radonice, dálkově řízené z žst. Domažlice. Při nehodě došlo k usmrcení obou strojvedoucích a jedné cestující 
a zranění 56 osob a k vysoké hmotné škodě. Článek navazuje na materiály k tomuto tématu otištěné v Zájmech stroj-
vůdce č. 13-14/2022 a č. 18/2022.

K tragické nehodě u výhybny Radonice před dvěma lety

Nespravedlivý stín viny

Ne vždy je vysílačka umístěná podle našich představ a ti, kteří pravidelně sedlají starší 
stroje řad 122, 123, 130, o tom víte své.
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Dvacet čtyři kilometrů dlouhá trať 
mezi Táborem a Bechyní patří k ji-
hočeským unikátům. V provozu je od  
21. června roku 1903 a stala se tak prv-
ní železnicí u nás, na které jezdily vlaky 
poháněné elektřinou. Sto dvacáté výro-
čí této trati se se slavilo koncem června.

Léto na Bechyňce
Akce bude mít pokračování během 

celých letních prázdnin. „Oslava 120 
let této trati bude velkým zážitkem pro 
všechny přítomné. Kdo však nestihl 
oslavu, může dorazit na už tradiční akci 
‚Léto na Bechyňce‘. Milovníci železni-
ce se mohou těšit každou prázdninovou 
sobotu, a navíc i v neděli 13. srpna na 
Křižíkův elektrický motorový vůz Elin-
ka a také na elektrické vlaky vedené 

lokomotivou Bobinkou. Ty budou na-
sazeny na vybraných pravidelných spo-
jích až do 26. srpna,“ říká Jiří Ješeta, 
člen představenstva a náměstek gene-
rálního ředitele ČD pro osobní dopravu.

Ve vlacích tažených lokomotivou 
Bobinkou bude platit běžný tarif ČD. 
Jednosměrné jízdné ve zvláštních his-
torických elektrických vlacích (Elinka) 
bude stát ve 2. třídě 200 Kč, pro děti od 
6 do 15 let 100 Kč. Cesta v 1. třídě vy-
jde na 250 Kč, děti od 6 do 15 let zaplatí 
200 Kč. Jízdenky na zvláštní historické 
elektrické vlaky jsou v prodeji v e-sho-
pu ČD.

U vybraných stanic a zastávek na tra-
ti najdou cestující jednotlivá zastavení 
naučné stezky Bechyňka. Informační 

tabule jsou doplněny mapami s vyzna-
čenými turistickými cíli v okolí. Stačí si 
tak vybrat a vydat se na túru. 

V Bechyni pak stojí za návště-
vu opravená remíza (ta je otevře-
na od 9:00 do 15:30 hod. ve dnech  
5., 12. a 19. srpna). Návštěvní-
ci v ní najdou modelové kole-
jiště, lokomotivu „Koloběžku“ 
Národního technického muzea  
s rokem výroby 1905 a také malou výsta-
vu se železniční tématikou. Vstupné je  
30 Kč, děti do 6 let mají vstup zdarma.

Trať Bechyňka
Tato dráha se pyšní významným pr-

venstvím: Na žádné jiné veřejné trati 
na našem území nebyl elektrifikovaný 
provoz zahájen dříve. Hlavní zásluhu 
na vybudování má vizionář a vynálezce 
František Křižík.

Družstvo bechyňské dráhy se už kon-
cem 19. století několik let marně domá-
halo železničního spojení z Bechyně 
do Tábora. Ale teprve počátkem roku 
1896 se sněm Království českého usne-
sl, že převezme záruku za stavbu této 
dráhy, která byla původně projektována 
pro parní provoz. První zkušební jízda 
byla vykonána po pouhém roce stav-
by 1. června 1903 a slavnostní jízda, 
která zahájila provoz na trati, proběhla  
21. června 1903.

Provoz byl zajišťován zpočátku dvě-
ma elektrickými motorovými vozy, 

ke kterým v roce 1905 přibyl třetí 
 a v roce 1908 čtvrtý. Tyto vozy byly poz-
ději označeny jako EM 400 (001 a 002)  
a byly shodné konstrukce. Třetí a čtvr-
tý vůz (003 a 004) byly konstrukčně 
odlišné od předchozích dvou. Dodnes 
provozuschopný vůz s označením  
M 400.001 je od roku 1974 součástí 
sbírky Národního technického muzea.

Elinka 
Pod romantickým jménem „Elinka“ 

se skrývá historický elektrický vůz 
řady M400.001 vyrobený v roce 1903 
vagonkou Rinhghoffer v Praze na Smí-
chově a firmou českého elektrotech-
nického vynálezce Františka Křižíka. 
Z technického hlediska by se dal tento 
vůz přirovnat k malému zázraku. Vozo-
vá skříň byla vyrobena ze dřeva a byla 

potažená ocelovým plechem. Vůz měl 
osvětlení, vytápění, přenosný telefon  
a na střeše bleskosvod.

Bobinka 
Jméno „Bobinka“ nosí malá elek-

trická lokomotiva bývalé řady E 422.0 
(dnes řada 100). Pojmenování Bobinka 
vzniklo podle označení pojezdu loko-
motivy Bo´Bo´ a jeho zdrobněním, aby 
se odlišila od rychlejších, silnějších  
a větších lokomotiv stejného uspořádá-
ní náprav s přezdívkou „Bobina“, které 
jezdily na hlavních tratích.

Více informací o akci a podrobné 
jízdní řády vlaků najdete na portálu 
Vlakem na výlet nebo na stránkách 
www.cdnostalgie.cz.

 Text a foto Lukáš Kubát 

Naše nejstarší elektrifikovaná trať Tábor – Bechyně slaví výročí 120 let
Jihočeské nostalgické léto

V sobotu 24. června se na nejstarší elektrifikované trati u nás konala velká sláva. Dráha z Tábora do Bechyně totiž slavi-
la 120 let od uvedení do provozu. Na trať vyjela legendární elektrická lokomotiva Elinka a  připraven byl i pestrý kulturně 
společenský program. O prázdninách se může veřejnost těšit i na tradiční nostalgické jízdy s Elinkou a Bobinkou.

Počasí nám vyšlo výborné, občers-
tvení, jak pro malé, tak i jejich rodiče 
bylo zajištěno na velmi dobré úrovni. 
Pro úplně nejmenší fanoušky má na 
pozemku pan Iš další atrakce, jako je 
např. skákací hrad, kolotoč, trampolína, 
houpačky apod. 

Železnici 600 ve Vracově jsme už 
popisovali v článku ZS před třemi lety 
v čísle 13-14/2020. Abychom se neopa-
kovali požádali jsme majitele Zdeňka 
Iše o krátký rozhovor.

Jak se zrodila myšlenka postavit si 
na zahradě malou železnici?

Vlastně první, co mě napadlo, bylo 
postavit si takovou malou dráhu jen pro 
naši rodinu – pro radost a zkusit, jestli 
je jsem v domácích podmínkách scho-
pen postavit něco, co bude jezdit, brz-
dit a sveze to sousedy a alespoň trochu 
to bude připomínat železnici, která mě 
provází a zajímá od dětských let.

Kdy se začala stavba realizovat 
a kdy vyjel první vlak od začátku 
stavby?

Začal jsem v roce 2007. První přišel 
na řadu přístřešek na lokomotivu a 20 
m kolejí. Bylo pak nutné sehnat něja-
ká dvojkolí potřebného rozchodu, ze 
kterých se mohlo vycházet při výrobě. 
První stroj už v roce 2007 vyjel, tako-
vý lokotraktor, nebo drezína, původně 
s benzínovým motorgenerátorem, ale 

později byl také opatřen sběračem, pro-
tože pohodlí a nízká hlučnost elektrické 
trakce prostě zvítězila. Také úspěšná 
elektrifikace byla základním prvkem, 
který činí naši železnici výjimečnou. 

Kolik jsi už musel do železni-
ce investovat po celou dobu stavby  
a provozu?

Za ta léta už bude investován docela 
služný obnos, ale spočítáno to přesně 
nemám. Investuje se neustále do vyš-
ší bezpečnosti a pohodlí návštěvníků  
a také do vybavení a údržby areálu.  
U vozidel a techniky jsou to dost speci-
fické součástky a díly, takže jejich cena 
je k tomu adekvátní, proto peníze jsou 
potřeba neustále. Provozní den je scho-
pen vydělat a pokrýt náklady toho dne 
a někdy i něco zbyde, což opět investu-
jeme do železnice.

Vyrábíš všechno sám? Kde stavíš  
a montuješ vozidla, koleje, návěstidla 
… atd?

Veškerá výroba je v depu, respektive 
v takové jednoduché budově, kde jsou 
lokomotivy umístěny. Součástí depa je 
dílna, zvedáky, svářečky, všechno, co 
je potřeba k výrobě. Řekl bych čeho-
koliv, co na železnici potřebuji. Kole-
je se montují přímo na pražce na trati, 
montáž návěstidel a dalších zabezpečo-
vacích prvků kolejiště se sestrojí také  
v depu a na místě se jen zkompletují.

Proč jsi zrovna pořídil lokomotivu 
řady 362 a motorový vůz řady 810?

To je dobrá otázka. Jsou to totiž nej-
populárnější stroje české výroby mých 
mladých let. Přece 810 je nejběžnější 
stroj českých lokálek, nebo tedy byl. 
No a esa, peršingy začaly brázdit české 
tratě, když jsem jezdil do učení na SOU 
Železniční do Valtic. V Břeclavi to byla 
nádhera poslouchat ty tyristory. Pravda, 
dnes mi z nich už trochu bzučí hlava. 

Mohl bys popsat funkci zabezpečo-
vacího zařízení? 

Zabezpečovací zařízení u nás fun-
guje podobně, jako na dráhách SŽ. 
Používáme modelovou verzi, program, 
který je věrnou kopií systému ESA od 
AŽD. Není možné samozřejmě srovná-
vat míru bezpečnosti programu a všech 
návazných prvků u nás a na skutečné 
dráze. Tam je to úplně jiná úroveň bez-
pečnosti a spolehlivosti, ale taky za jiné 
peníze. Pro naše účely (rychlost jízdy, 
zábrzdné vzdálenosti a velikost koleji-
ště) je systém velmi bezpečný a dosta-
tečně spolehlivý.

Jak tento tvůj koníček bere rodina 
nejbližší blízcí?

Pro rodinu je to samozřejmě zátěž, 
ale všichni pomáhají a podporují. Man-
želka a děti pracují během provozních 
dnů a zajišťují občerstvení a servis pro 
návštěvníky. Další rodinní příslušníci 

také pracují na železnici, a nejen během 
provozu, ale hlavně mimo něj. Příprava 
na provozní den vyžaduje mnoho hodin 
práce v celém areálu včetně zahrad. 

Kolikrát máš za sezónu otevřeno 
pro veřejnost a kolik máš odhadem 
návštěvníků?

Za sezónu to vychází na 10 až  
12 veřejných provozních dnů. Nějaké 
mimořádnosti se občas objeví, ale víc 
bychom zatím nestíhali připravit, pro-
tože všichni zúčastnění chodí normálně 
do práce. Rozhýbat tento dopravní kolos 

do plného obsazení vyžaduje 15 až  
18 osob. Počet návštěvníků se pohybuje  
v rozmezí 600 až 1000. Většinou to zá-
leží na počasí. 

Je možné si na Železnici 600 objed-
nat soukromou akci?

Ve velmi výjimečných případech to 
možné je, ale nezbývá na ně už mnoho 
času. S rodinou chceme mít taky občas 
trochu toho klidu.

Co zahraniční turisté?
Objevují se neustále. Nejčastějšími 

návštěvníky jsou fandové ze Sloven-
ska, ale ukáže se tu například i turista 
z Ameriky. 

Pořád buduješ a rozšiřuješ, může-
me ještě čekat další kousek navíc?

Bohužel, rozšiřovat už není moc 
kam, protože další sousedé, kteří byli 
ochotni prodat své části pozemků, za-
tím nejsou, proto nemá smysl zatím 
rozšiřovat vozový park, neměly by totiž 
kde jezdit. Hlavně je potřeba udržovat 
provozní vozidla všechny, co máme 
a to není vůbec jednoduché a stojí to 
spoustu času. 

Díky za rozhovor a za naše nejmen-
ší fanoušky a za ZO FSČR Veselí nad 
Moravou přejeme do dalších let mnoho 
najetých kilometrů a pořád tolik nadše-
ných fandů do železnice. 

Text a foto Martin Urbánek

Rozhovor s majitelem vracovské Železnice 600 Zdeňkem Išem

Radost pro malé i velké
Stává se to již pravidlem, že na Mezinárodní den dětí pořádá ZO FSČR akci pro nejmenší fanoušky železnice. V letošním 
roce tomu nebylo jinak, a tak se všichni příznivci sešli 1. června ve Vracově na Železnici 600 na soukromém pozemku 
pana Zdeňka Iše, který zde již několik let tuto dráhu provozuje a každým rokem vylepšuje. Právě proto se nás schází 
každým rokem v hojném počtu, neboť každý, kdo tady již byl, si tuto akci nenechá ujít a těší se, co je nového. Na Den 
dětí se ve Vracově sešlo na 110 malých i dospělých příznivců železnice. 

Majitel a provozovatel Železnice 600 Zdeněk Iš.
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Fotbalové akce FSČR v lednu až červnu

Účastníci absolvují tři disciplíny (triatlon)  
v těchto objemech: 300 m plavání, 40 km jízda na 
kole, 10 km běh, měří se celkový čas. Místo star-
tu: přehrada Fojtka, Mníšek u Liberce (6 km od 
Liberce). Závod proběhne v kategoriích: M – do 
40 let, V – nad 40 let  (rozhoduje datum konání zá-
vodu), F – ženy. Časové limity: plavání do 10:30, 
kolo do 13:30, běh do 15:30. Odstoupení ze závo-
du je nutno nahlásit pořadateli. 

Registrace před startem a předání kol do 
depa končí v 9:00 hod. Pořadatel vyžaduje ochra-
nou cyklistickou přilbu pro jízdu na kole.

Přihlášky do 25.srpna přijímá Pavel Semec-
ký – Hybernská 13, Praha 1, 110 00, telefon:  
773 008 910, e-mail: semeckypavel@seznam.cz

Soutěže se může zúčastnit každý zaměstnanec 
a rodinný příslušník zaměstnance ČD, ČD Car-
go. Startovní čísla: bude startujícímu přiděleno 
před zahájením závodu. Zdravotní dozor: zajistí 
pořadatel.

Občerstvení v průběhu závodu zajistí pořadatel 
nápoje (čaj, ionty). Šatna bude v prostoru startu 
a cíle.

Vyhlášení výsledků proběhne přibližně od 
17:00 v Hotelu Petra v Liberci. Každý účastník 
obdrží diplom, vítěz pohár, první tři v každé kate-
gorii obdrží cenu.

 Pořadatel případně zajistí pro zájemce ubyto-
vání od 2.9 do 4.9.2023. Zájemci o pořadatelskou 
a rozhodčí službu se přihlásí: Pavel Semecký tel. 
773 008 910 a Ivan Nevrlý tel. 607 601 927. Kaž-
dý účastník startuje na vlastní nebezpečí!

Hlavní pořadatelem je prezidium FSČR ve spo-
lupráci s akciovými společnostmi ČD a ČD Cargo. 
Akce je financovaná z Centralizovaných prostřed-
ků sociálního fondu ČD, ČD Cargo.

Pavel Semecký, člen prezidia FSČR a ředitel 
závodu

Ivan Nevrlý, hlavní pořadatel

Mistrovství ČR v netradičním triatlonu a Spálov 2023
V sobotu 26. srpna 2023 se uskuteč-

ní již 23.ročník amatérského dálkového běhu 
a 22. ročník dálkového pochodu Tanvald–Spálov, 
který pořádají akciové společnosti České dráhy  
a ČD Cargo, a Federace strojvůdců České 
republiky.  

Hlavní pořadatelem akce je profesní odborová 
organizace FSČR, dalšími partnery jsou Obec Je-
senný a Město Tanvald.

 
Délka běžecké trati i pochodu je 18,6 km. Start 

běhu se uskuteční v 10:00 hod. na tanvaldském 
vlakovém nádraží. Start pochodu je v 9:45 až 
10:15 hod. Tamtéž se také od 8:30 do 9:45 hod. 
koná prezentace účastníků.

Trasa trati je značena na silnicích oranžovým 
sprejem a na lesních stezkách pentlemi a z tan-
valdského vlakového nádraží  je dále vedena přes 
Popelnice, Svárov, Velké Hamry, Plavy, Lhotku, 
zámek Návarov, Jesenný, Bohuňovsko, závěr 

údolím Kamenice po červené turistické značce až 
do Spálova. Cíl se nachází v prostoru mezi želez-
niční zastávkou a restaurací Na Spálově.

Program v cíli: 12:45 až 13:15 vyhlášení vý-
sledků vytrvalostního běhu, poté je možnost zú-
častnit se pietního aktu u pomníčku obětí železnič-
ní nehody. Věcné ceny budou připraveny pro první 
tři v běžeckých kategoriích.

Každý účastník startuje na vlastní nebezpečí!
Kontakt na pořadatele: Pavel Semecký, tel.  

773 008 910, e-mail: semeckypavel@seznam.cz
 
Akce je pořádána pro všechny zaměstnance 

ČD, ČD Cargo a jejich rodinné příslušníky a je 
hrazena z centralizovaných prostředků sociálního 
fondu ČD, ČD Cargo a zároveň je i akcí veřejnou.

Pavel Semecký, člen prezidia FSČR a ředitel 
závodu

Andrea Vlachovská, hlavní rozhodčí

České dráhy, ČD Cargo a Federace strojvůdců ČR pořádají v neděli 3. září Mistrovství České re-
publiky železničářů v netradičním triatlonu - XXXVI. LOKOMUŽ 2023 a XXXII. Memoriál Edy Vraštila.

 Začátek roku 2023 zahájily výbě-
ry FSČR turnaji Golden Tour v Ost-
ravě a Českých Budějovicích. 

Výběr FSČR – Cargo pod vedením 
Slávy Frolíka a Míly Káše absolvoval 
skupinu v Českých Budějovicích, kde 
po dobrých výkonech do posledního 
zápasu bojoval o postup do finálového 
turnaje. Nakonec z toho bylo 5. místo, 
což byl pro nově budovaný tým velmi 
dobrý výsledek.

Ostrava
Výběr FSČR – ČD odehrál svoje 

zápasy v Ostravě. Tým již od prvního 
výkopu dával najevo, že by se rád vrátil 
na první místo v turnaji ostravské sku-
piny. Po velmi dobrých výkonech na 
hřišti výběr FSČR svoji skupinu vyhrál 
a postoupil do finálového turnaje, který 
se bude konat v prosinci v Polsku. 

Na snímku 1 Výběr FSČR - ČD
Stojící zleva: Roušar, Hamsa, Ptá-

ček, Zeman, Vorel, Prinz, Urbanec.
V předklonu zleva: Černoch, Fröh-

lich, Vaňous, Kubeník, Pouzar.

V květnu naše výběry zavítaly na 
mezinárodní turnaje do španělské Ma-
llorky a na neoficiální mistrovství Ev-
ropy železničářů do Srbska.

Mallorka
Los na Mallorce nám přisoudil ve 

skupině B sedm soupeřů ve věkové ka-
tegorii 35+.

Výsledky:
FSČR – Paris 36 ( Francie ) 1-0 Ví-

teček , Oldo la Gente ( Itálie ) 1-0 Va-
ňous, Policia Antrax ( Španělsko ) 4-0 
Černoch 3x,Víteček, Essex Policia ( 
Anglie ) 6-0 Černoch 2x, Urbanec 2x, 
Fröhlich, Kubeník, Policia Lokal Palma 
( Španělsko ) 0-0, Lexlazio Bukurešť 
(Rumunsko ) 1-1 Vaňous, Kyiv Acade-
my ( Ukrajina ) 1-0 Vaňous.

Osmifinále:
FSČR – IPA Maribor ( Slovinsko ) 

3-0 Vaňous 2x,Černoch.
Čtvrtfinále:
FSČR – Ministra BIH ( Bosna a Her-

cegovina ) 2-1 Vaňous,Víteček.
Semifinále:
FSČR – ACS Bukovina Vaslui (Ru-

munsko ) 0-2.

O třetí místo:
FSČR – Policie ČR 2.2 penalty 2-3 

Vaňous 2x.
Po výborných výkonech v celém tur-

naji na nás zbylo neoblíbené 4. místo.
V kategorii 35+ se zúčastnilo  

35 mužstev. Celkově hrálo na turnaji  
v Santa Ponse v osmi kategoriích 230 
fotbalových týmů z celého světa. 

Na snímku č. 2 výběr FSČR s pohá-
rem za 4. místo.

Stojící zleva: Šírková, Bock, Pouzar, 
Vondrovic, Víteček, Votroubek, Cha-
loupka, Vaňous.

Klečící zleva: Černoch, Urbanec, 
Prinz, Fröhlich, Kubeník, Zeman, Káš, 
Jeřábek.

Foto č. 3 je ze zahájení turnaje, foto 
č. 4 - momentka ze zápasu s Anglií. 

Srbsko
19. května 2023 náš tým po dlouhé 

cestě autobusem zavítal do hlavního 
města Srbska Bělehradu - foto č. 5. 

Snímek č. 6 přibližuje zahájení 
turnaje.

Los turnaje proběhl na zahájení a ur-
čil nám ve skupině A – Maďarsko, Bel-
gii, Španělsko ve skupině B – se utkaly 
týmy Itálie, Anglie, Dánska, Francie.

Výsledky FSČR
Skupina:
FSČR – Španělsko 2-0 Urbanec,Picka
FSČR – Belgie 3-0 Vesecký, Fröh-

lich, Urbánek.
FSČR – Maďarsko 0-1
Semifinále:
FSČR – Dánsko 0-0 PK 4-3 rozh.pe-

nalta - Kubeník.
Finále:
FSČR – Maďarsko 2-0 Fröhlich 2x
Vítězný tým FSČR na snímku č. 7.
Stojící zleva: Trojan, Hamsa, Hynek, 

Urbánek, Víteček, Kubeník, Macák, 
Frolík, Pouzar, Vondrovic.

Klečící zleva: Urbanec, Brhlík, Fröh-
lich, Vlasák, Vesecký, Picka, Neuberg, 
Zeman.

Foto č. 8 je ze slavnostního zakonče-
ní turnaje s pohárem za 1.místo a cenou 
za nejlepšího hráče turnaje, kterým se 
stal René Fröhlich. 

Polsko
21. června jsme vyjeli autobusem 

na cestu do polského města Borne Su-
linowo, kde se konal pravidelný fotba-
lový turnaj, pořádaný polskými kolegy.

Turnaje se zúčastnilo 21 fotbalových 
týmů.

Naše mužstvo bylo nasazeno do sku-
piny E a našimi soupeři se stali IC Po-
ludniowy a CS.

Výsledky:
FSČR – IC Poludniowy 2-0 Vorel J., 

Picka.
FSČR – CS Cargo Polské 1-1 

Urbánek.
2.místo ve skupině – celkově  

9. místo.

Na snímku č. 9 je tým FSČR: Sto-
jící zleva: Pouzar, Vorel Zb., Urbánek, 
Černoch, Víteček, Johanides, Ptáček, 
Brhlík, Bock, Capil.

Klečící zleva: Hamsa, Kubenik, Vo-
rel J., Veselka, Vlasák, Fröhlich, Picka, 
Káš.       

Text a foto Vladislav Pouzar
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Ve výletním vlaku Cyklohráček neplatí žádné speciál-
ní jízdné. Vláček pro malé i velké výletníky stále jezdí za 
standardní tarif Pražské integrované dopravy (PID) či tarif 
Českých drah (ČD). 

Ve vlaku lze taktéž uplatnit jízdní doklady Systému jednot-
ného tarifu One Ticket. Jízdné PID platí ve vlaku jak v po-
době předplatních papírových nebo elektronických kuponů, 
tak v podobě jízdních dokladů PID pro jednotlivou jízdu, a to 
vždy podle jejich časové a pásmové platnosti. 

Jízdenky PID lze zakoupit přes mobilní aplikaci PID Lí-
tačka. Jízdy doklady ČD si můžete zakoupit prostřednictvím 
mobilní aplikace Můj vlak, ve stanicích u pokladen nebo  
u vlakvedoucího, pokud nastupujete tam, kde pokladna není.

Více informací přinášíme na našem webu  
https://pid.cz/letni-vylety-s-cyklohrackem-2023/.

Kam Cyklohráček v srpnu vyrazí?
1. 8.  Praha hl. n. – Čerčany – Sázava – Český Šternberk 

zast. – Kácov
3. 8.  Praha hl. n. – Beroun – Příbram – Březnice – Rož-

mitál pod Třemšínem
8. 8.  Praha hl. n. – Vrané n. Vlt. – Týnec – Čerčany
10. 8.  Praha hl. n. – Kladno – Lužná u Rakovníka – Ra-

kovník – Křivoklát – Roztoky u Křivoklátu
15. 8.  Praha hl. n. – Neratovice – Mladá Boleslav hl. n. – 

Bezděz – Doksy
17. 8.  Praha hl. n. – Český Brod – Nymburk město – Ko-

pidlno – Jičín
22. 8.  Praha hl. n. – Vrané n. Vlt. – Mníšek pod Brdy 

– Dobříš
24. 8.  Praha hl. n. – Kladno – Lužná – Rakovník 

Filip Drápal, Oldřich Buchetka

Své 75. narozeniny oslavil 15. května 2023 člen 
FSČR ZO Trutnov, strojvůdce na penzi Libor 
„Bočan“ Davídek. Pevné zdraví, životní pohodu 
a „Ať jde list“ přejí vášnívému mariášníkovi jeho 
trutnovští kolegové. Za všechny Brutus.

*

Dne 19. května 2023 
oslavil své 85. naro-
zeniny člen FSČR ZO 
Trutnov staropacký 
strojvůdce na penzi  
Josef Bartoň. Do dal-
ších let přejeme Pepovi 
pevné zdraví a životní 
pohodu. Za všechny 
Olda Planík a Brutus 
(foto).
*

Své 75. narozeniny oslavil 30. května 2023 člen 
FSČR ZO Trutnov, staropacký strojvůdce na pen-
zi Jan Honek. Pevné zdraví a životní pohodu do 
dalších let přejí kolegové. Za všechny Olda Planík 
a Brutus.

*

K poslednímu červnu roku 2023 odešli na za-
sloužený odpočinek po celoživotní práci u CD 
opavští strojvedoucí pánové J. Uvíra, J. Musila 
a H. Kučera. Chlapům přejeme hlavně pevné 
zdraví a spoustu radosti do dalších let. Členové  
a výbor FS Krnov.

*
 

V červnu jsme se v Bohumíně rozloučili s na-
ším kolegou Jaromírem Michalkem, kterého 
jsme řádně vypravili do důchodu. Do dalších let 
mu přejeme hlavně pevné zdraví.

*

V měsíci červnu se do klubu šedesátníku při-
dal náš člen a kolega strojvedoucí ČD pan Libor 
Tománek. Přejeme mu ještě mnoho šťastných let 
a pevné zdraví. Výbor a členové ZO FS Jihlava.

V měsíci červnu máme hned dva oslavence. 
Jubileum 40 let hravě zvládnul náš kolega stroj-
vedoucí, chlap mnoha zájmu Jiří Szmaragowski 
a o dvacku víc stejně hravě, tedy šedesátku, náš 
Jarda Siedlaczek, bývalý člen výboru naší ZO, 
taky strojvedoucí z třineckého pracoviště CDC. 
Chlapi, tak vám oběma přejeme hodně štěstí zdra-
ví a ať se ve všem daří. ZO Jablunkov.

*

Dne 30. června ukončil dojezdem vlaku 278  
k nástupišti žst Břeclav strojvedoucí pan Břeclav 
pan Vladimír Košár své celoživotní působení  
u ČD. Na nástupišti na něj čekala nejen jeho ro-
dina, ale i kolegové strojvedoucí, kteří mu připra-
vili malé slavnostní rozloučení s aktivní kariérou 
strojvedoucího, ale i bývalí kolegové, ti ho přiví-
tali v řadách emeritních strojvedoucích.

*

V červenci slavil náš kolega Miroslav Miczko 
své jubileum šedesát let, všichni kolegové  
z Bohumína mu přejí pevné zdraví, hodně štěstí  
a mnoho dalších spokojených let.

*

Dne 7. července 2023 oslaví krásných kulatých 
50 let kolega strojvedoucí pan Pavel Doleček ze 
ZO FS Šumperk. Pavel odmaturoval v roce 1991 
na šumperské průmyslovce obor elektrická trakce 

v dopravě a nastoupil k EŽ Praha jako elektro-
montér. V roce 1993 nastoupil do PARS Šumperk 
(dnes Škoda) jako elektromechanik. Poté již  
v roce 2009 vysněný začátek v depu Šumperk. 
Tady pracuje dodnes a přes motorovou trakci, kde 
začínají všichni Šumperáci, se vypracoval až na 
rychlíkovou vozbu do Brna. 

Výbor ZO FS Šumperk a všichni členové mu 
přejí pevné zdraví, štěstí v práci i v soukromém 
životě, a hlavně mnoho kilometrů napříč Moravou 
bez nehod a jakýchkoliv technických problémů. 
Samozřejmě k tomu dostatek volného času na ob-
líbené cestování po naší krásné zemi a následující 
relax na chalupě!

*

 
Do zaslouženého důchodu odešli pan Miloš 

Pokorný (společnost ČD Cargo), a to 18. čer-
vence, a pan Luděk Jokš (společnost ČD a. s.)  
21. července. Přejeme mnoho zdraví a štěstí! Čle-
nové a Výbor ZO FS Nymburk.

* 

Dne 24. července oslavil šedesáte narozeniny 
opavský strojvedoucí a dobrý kamarád pan Pa-
vel Huška. Do dalších let hodně úspěchů a štěstí  
v profesním i soukromém životě přejí členové  
a výbor FS Krnov.

*

Dne 26. července slaví své životní jubileum  
70 let náš člen a kolega na zaslouženém odpočin-
ku pan Karel Novotný. Přejeme mu pevné zdraví, 
a ještě mnoho spokojených let. Kolegové a celá 
ZO FS Nymburk.

ZÁJMY STROJVŮDCE
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Společenská rubrika

Dne 7. května nás navždy opustil po opa-
kované těžké nemoci kolega pan Jiří Šlahor, 
strojvedoucí ČD Cargo Most ve výslužbě, a to 
v nedožitých pouhých 67. letech. Jiří byl dlou-
holetým členem výboru, v porevoluční době  
i předsedou organizace. Byl také dlouholetým 
členem revizní komise ZO Most.

Jirka byl dobrým kamarádem a mašinkářem. 
Kdo jste ho znali, prosím věnujte mu krátkou 
vzpomínku. 

Kolegové, kamarádi a členové výboru  
mostecké organizace.
*

Rodina, přátelé a spolupracovníci ze „Želez-
ničního pekla ČSD / ČD“ vyprovodili v sobotu 
1. července na cestu do železničního nebe pana 
Ing. Václava Padevěta. Kariéru na železnici 
začal jako strojvedoucí v depu na „středu“, po 
dokončení VŠ pracoval v různých THP funk-
cích v bývalém LD Praha Libeň až po přednos-
tu depa. Slučování pražských dep znamenalo 
přesun do budovy „Na Nábřeží“, na Generální 
inspekci ČD, do funkce ředitele jednoho z od-
borů GI. Profesní kariéru zakončil fotbalovou 
duší sparťan na Drážním úřadu.  Rozloučení se 
konalo v kostele sv. Gotharda v Českém Brodě.

Miroslav Zikmund
*

Dne 16. července 
nás opustil po dlou-
hé těžké nemoci ve 
věku nedožitých  
77 let bývalý kolega  
pan Vladimír Zindul-
ka, strojvedoucí ve 
výslužbě a člen ZO FS 
Šumperk. Celý svůj 
profesní život strávil 
na motorové osobní 

vozbě našeho regionu. Za každých okolností 
usměvavý a s dobrou náladou! Všichni, kdo jste 
ho znali, věnujte mu tichou vzpomínku.

Výbor ZO FS Šumperk

 Opustili nás

(Vý)letní úterky a čtvrtky s Cyklohráčkem 
Turistický vlak Cyklohráček si i v tomto roce na prázdniny připravil speciální jízdy do zajímavých destinací nejen ve 
Středočeském kraji. Do 24. srpna mají cestující každé úterý a čtvrtek možnost vydat se s námi na výlet do míst, kam 
tato speciální vlaková souprava plná hraček, her a balónků běžně nejezdí. Těšit se mohou na 14 speciálních výletů. Na 
palubě vlaku se setkají jak s našimi hrajvedoucími, kteří mají především pro děti připravené upomínkové předměty nebo 
hry, ale samozřejmostí je i služba ČD Minibaru, jež nabízí základní sortiment občerstvení.

Výlet poličské základní organizace k pomníčku v Krouně
ZO FS Polička uspořádala 23. června akci „Výlet k pomníčku v Krouně,  

28. ročník“. Na tomto místě došlo před osmadvaceti lety, 24. června 1995 k tra-
gické železniční nehodě při niž zahynulo 19 osob. Mezi obětmi tohoto neštěstí byl  
i náš kolega a velký kamarád, strojvedoucí Josef Kučera.

 
Každoročně se u pomníčku scházíme, abychom společně uctili památku obětí 

této smutné události. Také letošního setkání se zúčastnila rodina Kučerova, z Pre-
zídia FSČR Pavel Semecký a Jiří Šafařík, za vedení RPP Česká Třebová přednosta 
David Vavroušek. 

 Dále pak přijeli kolegové z České Třebové, Pardubic a Chocně.  Účastníci toho-
to setkání jsou zachyceni na společné fotografii od Josefa Boušky z Poličky.

Text a foto Josef Bouška, FS Polička


